

## 學校諮商與輔導文學碩士學位課程

# Master of Arts (M.A.) Degree Programme in School Guidance and Counselling

課程總監 Programme Director : 崔子揚教授 Prof. CHUI Tsz Yeung Harold

本課程為教育和社會服務界別專業人士提供專門的諮商與輔導培訓，主要對象包括輔導員、學校諮商專業人員、前線老師及社會工作者。透過有系統的學科編排，本課程期望學員能掌握不同的理論和技巧，並能應用於不同的工作環境和對象。課程強調理論與實踐的融合，與及個人 / 專業的成長和發展。學員可從以下專修範疇中選讀其一。

### 專修範疇及焦點

1. **輔導**：個別及小組輔導在不同助人服務體系之應用。
2. **全方位學生輔導**：學校諮商與輔導服務的設計和實踐。
3. **特殊需要**：認識和輔導在行為及情緒上有特殊需要的學生。

This programme offers specialised training in guidance and counselling for professionals in education and social service arenas such as counsellors, guidance professionals, frontline teachers and social workers. Courses are structured systematically to help participants to acquire a broad range of theories and skills and to apply them in diverse settings and populations. The programme's training orientation emphasises the integration of theory and practice and personal / professional growth and development. Students can focus on one of the following streams.

### Specialised Streams and Focus

1. **Counselling** – Application of individual and group counselling practices in diverse human service systems
2. **Comprehensive Guidance** – Design and implementation of systematic guidance and counselling programmes in schools
3. **Special Needs** – Understanding of and help for students / other individuals with specific behavioural and emotional needs

### I. 修讀辦法 Study Scheme

#### (1) 修課要求

學生須按照課程要求完成 24 學分，方可畢業。

(a) 輔導

(i) 必修科目:	6 學分
<i>SGCL6101, 6103</i>	
(ii) 專修範疇科目	12 學分
<i>SGCL6102, 6104-6105, 6201-6202, 6410</i>	
(iii) 選修科目:	3 學分
從下列科目修讀 2 科 : <i>SGCL6203, 6301, 6403, 6405-6409, 6501</i>	
(iv) 教育研究法	3 學分
從下列科目修讀 2 科 : <i>PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406</i>	
(PEDU6404 及 6405 皆有先修科目, 學生請參閱學院手冊之學科概要。)	
(*建議未嘗修讀研究院課程程度之研究法科目者可選讀此科)	
總計 : 24 學分	

(b) 全方位學生輔導

(i) 必修科目:	6 學分
<i>SGCL6101, 6103</i>	
(ii) 專修範疇科目	12 學分
<i>SGCL6102, 6104-6105, 6202, 6301, 6501</i>	
(iii) 選修科目:	3 學分
從下列科目修讀 2 科 : <i>SGCL6302, 6403, 6405-6410</i>	
(iv) 教育研究法	3 學分
從下列科目修讀 2 科 : <i>PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406</i>	
(PEDU6404 及 6405 皆有先修科目, 學生請參閱學院手冊之學科概要。)	
(*建議未嘗修讀研究院課程程度之研究法科目者可選讀此科)	
總計 : 24 學分	

(c) 特殊需要

---

(i) 必修科目:	6 學分
<i>SGCL6101, 6103</i>	
(ii) 專修範疇科目	12 學分
<i>SGCL6202, 6408, 6501, 6504-6506, 6508</i>	
(iii) 選修科目:	3 學分
<i>從下列科目修讀 2 科 : SGCL6105, 6301, 6403, 6405-6407, 6409-6410, 6502</i>	
(iv) 教育研究法	3 學分
<i>從下列科目修讀 2 科 : PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406</i>	

---

(PEDU6404 及 6405 皆有先修科目，學生請參閱學院手冊之學科概要。)

(\*建議未嘗修讀研究院課程程度之研究法科目者可選讀此科)

---

總計： 24 學分

(2) 其他要求

- (a) 學員的累積平均積點必須不少於 2.0，方可畢業。
- (b) 學員每個學期必須達到研究院的評審要求。根據學則 13.0 中“成績低劣及退學”，研究生於上一學期的累積平均績點少於 2.0，該生次學期將被列為試讀生。詳情請參閱研究院網頁：<http://www.gs.cuhk.edu.hk/>。

(3) 備註

學生可向教育學部及研究院院長申請豁免部份學分，並以不超逾 9 學分為限，條件如下：

- (a) 曾修讀之科目的程度須相等於本大學研究院課程之程度，而且與該生在本院所修之課程科目相同或有密切關係；及
- (b) 曾修讀之科目須為該生在入學日期前七年內所修讀。

(1) Coursework Requirement

Students are required to complete a total of 24 units according to the requirement of specialization concerned for graduation.

(a) Counselling

(i) Required Courses <i>SGCL6101, 6103</i>	6 units
(ii) Specialization Courses <i>SGCL6102, 6104-6105, 6201-6202, 6410</i>	12 units
(iii) Elective Courses <i>2 courses from: SGCL6203, 6301, 6403, 6405-6409, 6501</i>	3 units
(iv) Methods of Educational Research <i>2 courses from: PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406</i>	3 units

(There are pre-requisites for PEDU6404 & 6405, please refer to *Faculty Handbook – Course Descriptions* for details.)

(\*Recommended if student has not taken any postgraduate level research course)

Total: 24 units

(b) Comprehensive Guidance

(i) Required Courses <i>SGCL6101, 6103</i>	6 units
(ii) Specialization Courses <i>SGCL6102, 6104-6105, 6202, 6301, 6501</i>	12 units
(iii) Elective Courses <i>2 courses from: SGCL6302, 6403, 6405-6410</i>	3 units
(iv) Methods of Educational Research <i>2 courses from: PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406</i>	3 units

(There are pre-requisites for PEDU6404 & 6405, please refer to *Faculty Handbook – Course Descriptions* for details.)

(\*Recommended if student has not taken any postgraduate level research course)

Total: 24 units

(c) Special Needs

(i) Required Courses <i>SGCL6101, 6103</i>	6 units
(ii) Specialization Courses <i>SGCL6202, 6408, 6501, 6504-6506, 6508</i>	12 units

(iii) Elective Courses 2 courses from: SGCL6105, 6301, 6403, 6405-6407, 6409-6410, 6502	3 units
(iv) Methods of Educational Research 2 courses from: PEDU6003-6004, 6401*, 6402*, 6403-6406	3 units
(There are pre-requisites for PEDU6404 & 6405, please refer to <i>Faculty Handbook – Course Descriptions</i> for details.)	
(*Recommended if student has not taken any postgraduate level research course)	
Total: 24 units	

(2) Other Requirements

- (a) A student must achieve a cumulative grade point average (GPA) of at least 2.0 in order to fulfill the graduation requirement.
- (b) Students must fulfill the Term Assessment Requirement of the Graduate School. A student who obtains a cumulative grade point average (GPA) below 2.0 in the preceding term will be put on academic probation. For details, please refer to Section 13.0 “Unsatisfactory Performance and Discontinuation of Studies” of the General Regulations Governing Postgraduate Studies which can be accessed from the Graduate School Homepage: <http://www.gs.cuhk.edu.hk/>.

(3) Remarks

Students who have fulfilled the following conditions may apply for exemption of certain courses of up to a total of 9 units, subject to the approval of the Graduate Division of Education and the Dean of the Graduate School:

- (a) courses completed should be equivalent to the postgraduate level of this University and correspond to the courses offered in this programme; and
- (b) courses completed should be taken within seven years from date of admission.